
 

Side 1 av 4 

UNIVERSITETET I BERGEN 

Arkivreferanse Dokumentdato 
2022/7148 04.02.2025 

 

Styre Styresak Møtedato 
Universitetsstyret 7/25 13.02.2025 

 

 

ORIENTERINGSSAK: 
Status for utviklingen av Nygårshøyden sør 
 
Henvisning �l bakgrunnsdokumenter 

• Styresak 75/24. Innspill �l statsbudsjet 2026  

Saken gjelder 
I denne saken gis en orientering om status for arbeidet med utviklingen av Nygårdshøyden sør. Dete er 
Norges nye teknologi- og realfagssatsning som skal realisere nasjonale muligheter og behov for oms�lling og 
styrking av STEM-fagene, og løse globale u�ordringer. Rehabilitering av Realfagbygget og Fysikkbygget 
(Nygårdshøyden Sør) er kri�sk vik�g for UiBs store realfagsmiljø og for den nasjonale kapasiteten på disse 
fagområdene. Det vil også bli git en nærmere presentasjon av prosjektet i møtet. 

Forslag �l vedtak 
Universitetsstyret tar saken om status for utvikling av Nygårdshøyden sør �l orientering 

 

Tore Tungodden 

universitetsdirektør 
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Saksframs�lling 
Styre Styresak Møtedato 
Universitetsstyret 7/25 13.02.2025 
 

Status for utviklingen av Nygårshøyden sør 
Nygårdshøyden sør er Norges nye teknologi- og realfagssatsning som skal realisere nasjonale muligheter og 
behov for oms�lling og styrking av STEM-fagene, og løse globale u�ordringer. Ved �ldeling av nasjonal 
infrastruktur fra Forskningsrådet i 2024 gikk  fire prosjekter �l UiBs realfagsmiljøer. Disse 
infrastruktur�ldelingene vil gi yterligere internasjonal konkurransekra� �l våre realfagsmiljøer og viser den 
nasjonale vik�gheten av campusutviklingsprosjektet.  

Rehabilitering av Realfagbygget og Fysikkbygget (Nygårdshøyden Sør) er kri�sk vik�g for UiBs store 
realfagsmiljø. Begge de eksisterende byggene er godt vedlikeholdt, men har overskredet leve�den, og må 
nå renoveres for å kunne huse laboratorier og forskningsinfrastrukturer som er fundamentet for å drive 
eksperimentell virksomhet. Utvikling av Norges teknologi- og realfagssatsing på Nygårdshøyden Sør er også 
nødvendig for å sikre vår nasjonale spisskompetanse i årene som kommer. Infrastruktur �lknytet 
undervisning, eksperimentell forskningsvirksomhet, innovasjon, IKT og som ivaretar arbeidsmiljø og 
fellesfunksjoner er en vik�g forutsetning for disse. Fakultetets fagområder er vik�ge både regionalt, 
nasjonalt og internasjonalt, og utgjør samlet om lag 25% av den nasjonale kapasiteten i Norge innenfor 
naturvitenskapelige og teknologiske fag. 

Konseptvalgutredningen (KVU) på rehabilitering av Realfagsbygget og Fysikkbygget ble overlevert �l 
Kunnskapsdepartementet (KD) juni 2024, med plan om kvalitetssikring (KS1) høsten 2024 og bevilgning �l 
forprosjekt i statsbudsjetet 2026. I alt ble 10 ulike alterna�ver for hvordan prosjektet kunne gjennomføres 
på en måte som er mest samfunnsøkonomisk lønnsom utredet.  

Statsbygg konkluderer i KVU med at det er grunnlag for å vurdere �ltak for å oppgradere Realfagbygget og 
Fysikkbygget. Statsbygg og UiB anbefaler et konsept som innebærer totalrehabilitering av de to byggene, 
samt etablering av et «avlastningsbygg» på ca. 14.000 m2. Dete konseptet kommer best ut fordi det har 
minst ulemper for fagmiljøene og studentene i byggeperioden, har lavest samlet kostnad og den beste 
løsningen for forskning og utdanning. I �llegg medfører anbefalt konsept en arealeffek�visering for UiB på 
ca. 5.000 m2. 

Konseptet har et totalareal på 71.000 m2, og samlede investeringskostnader på bygg og brukerutstyr på 7,5 
milliarder kroner.  

For å oppretholde forskning og utdanning i rehabiliteringsperioden er det nødvendig å ha �lgjengelig 
�lstrekkelige lokaler og infrastruktur underveis i prosjektet. Utredningen viser at det er mindre kostbart å 
bygge et avlastningsbygg enn å leie midler�dige lokaler �l forskning og utdanning. Kostnader �l leie og 
bygging av midler�dige lokaler med brukerutstyr, varierer fra ca. 0,3 �l ca. 2 milliarder i de utredede 
alterna�vene. Det er også usikkert om det er mulig å leie slike arealer i markedet innen rimelig avstand �l 
campus i det omfanget som er nødvendig uten et avlastningsbygg. Et avlastningsbygg reduserer vesentlig 

https://www.uib.no/nghs
https://www.uib.no/aktuelt/173023/over-470-millioner-til-forskningsinfrastruktur
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ulempene for fakultet i byggeperioden, og de nye lokalene gjør det mulig for UiB å avhende andre arealer i 
eterkant. Når UiB avhender lokaler som i dag leies i markedet, innebærer det at anbefalt konsept samlet 
set gir en reduksjon i UiBs arealbruk, selv om det bygges et nybygg på 14.000 kvadratmeter. Det anbefalte 
konseptet er skissert i figur 

 

Figur 1. Anbefalt konsept:  

 

Med erfaringsmessig �dsbruk i de ulike fasene i statens prosjektmodell, har Statsbygg sat opp denne 
�dslinjen som i figur 2. Forprosjekt, KS2 og behandling i regjering/stor�ng er da gjennomført i perioden 
frem �l 2030 slik at oppstartsbevilgning bygging kan gis i statsbudsjetet 

 

Figur 2. Tidslinje for utvikling av Nygårdshøyden sør.  

 

 

Arbeidet med etablering av avlastningsareal (nødvendig før rehabilitering av de to store byggene kan starte) 
og arbeidene med selve rehabilitering er komplekst og omfatende. Tidsramme fra oppstart forprosjekt �l 
ferdigs�llelse vil være 10 �l 12 år, og Fysikkbygget og Realfagbygget vil da nærme seg en teknisk levealder 
på henholdsvis 70 og 60 år. Det er derfor kri�sk vik�g for virksomheten at regjeringen gir sin �lslutning �l 
Statsbygg og UiB sit anbefalte konsept for rehabilitering og at videre planleggingsarbeider pågår uten 
opphold.  

I desember 2024 ga KD en bes�lling på en �lleggsutredning på et alterna�v med nybygg i stedet for 
rehabilitering. I januar 2025 ble det avholdt møte med KD der plan for arbeidet ble godkjent. 

Eter UiBs oppfatning vil et nybygg i denne størrelsesordenen �lnærmet være umulig å løse i Bergen 
sentrum, og vil i �llegg gi et uløst problem med gjenværende eksisterende bygninger. Et alterna�v med 
nybygg utenfor sentrum vil på grunn av mye forskning- og utviklingsarbeid på tvers av fagmiljøer innebære 
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at andre fagmiljøer utenfor byggene, som biovitenskap, informa�kk og geofysikk, også må medtas i det nye 
arealbehovet. UiB er derfor sikre på at denne �lleggsutredningen ikke vil kunne endre dagens konklusjoner i 
forhold �l byggeprosjektet. 
 

Universitetsdirektørens kommentarer 

Nygårdshøyden sør er det vik�gste nye bygge- og rehabiliteringsprosjektet i sektoren de kommende årene. 
Denne delen av campus huser fagmiljø som er helt avgjørende for nasjonal realfagssatsing og for å møte 
samfunnets behov i årene som kommer. Derfor er ikke prosjektet bare kri�sk vik�g for UiB, men har stor 
nasjonal betydning for å ivareta kapasitet i realfagene, internasjonal konkurransekra� og oms�llingsevne i 
det norske samfunnet. 

Konseptet for prosjektet som foreligger er nøkternt, baserer seg på størst mulig grad av gjenbruk av 
eksisterende bygningsmasse, at kostnadene fordeles over lang �d at faglig ak�vitet kan oppretholdes i hele 
byggeperioden.  

UiB har i lengre �d arbeidet ak�vt og bredt poli�sk, regionalt og nasjonalt, for å vise betydningen av 
prosjektet i en nasjonal sammenheng. Målet er å kunne få �ldelt forprosjektmidler i 2026-budsjetet. Det 
arbeides nå mot myndighetene for å sikre at de nye utredningskravene ikke gir unødvendige forsinkelser i 
prosjektet. UiB har løpende og god dialog med KD og Statsbygg om prosjektet og arbeider videre med 
beslutningsunderlag for at det skal kunne bevilges midler �l forprosjekt i statsbudsjetet for 2026.  
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